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Governar una ciutat amb 11 regi-
dors de 41 no és fàcil i recentment
ha tornat a quedar demostrat. El
govern municipal de Barcelona
En Comú (BComú) ha topat amb
l’aritmètica en el seu intent de ti-
rar endavant els seus primers
pressupostos. De fet, es tractava
d’una ampliació de 275 milions
d’euros del pressupost vigent que
el govern va plantejar per poder-
se adaptar als comptes actuals
prorrogats.

La clau de volta de la situació
actual ha estat el no de la CUP a
BComú. Després que Colau ha-
gués obtingut el sí d’ERC i PSC, en
unes negociacions que no van
ser senzilles, faltava el suport, o

com a mínim l’abstenció, dels
regidors cupaires. Amb el vistiplau
de socialistes i republicans, la
suma a favor de la modificació
pressupostària era de  20 regidors,
a un de la majoria necessària per
aprovar els comptes. La CUP,
però, va deixar clar que no eren
uns comptes de “ruptura”. Des-
prés del no cupaire només que-
dava una possibilitat, que de se-
guida va quedar clar que era re-
mota: arribar a un acord amb Ciu-
tadans. Les condicions que va
posar Carina Mejías, la cap de fi-
les de la formació taronja, feien in-
viable l’acord. Així doncs, la re-
núncia del govern a negociar
aquesta ampliació pressupostària
amb CiU ha provocat que, ara ma-
teix, tot depengui de la CUP. 

Tot plegat va provocar que el
dilluns 25 d’abril el govern decidís
suspendre el Ple extraordinari que

havia programat per a la una del
migdia, en el qual s’havia de votar
la modificació pressupostària de
275 milions, per no perdre la vo-
tació. Les negociacions amb la
CUP continuen i l’acord ja no és tan
lluny  però la formació anticapita-
lista ja ha deixat clar que ho vol fer
sense presses. 

CONSEQÜÈNCIES ALS BARRIS
La no aprovació d’aquesta modi-
ficació pressupostària tindrà, de
moment, conseqüències per a la
majoria de barris de la ciutat.
D’aquesta ampliació de 275 mi-
lions en depenien, per exemple, la
partida de 15 milions d’euros per
engegar la construcció de dues es-
tacions de l’L10 del metro a la
Zona Franca o el pressupost per
desencallar el trasllat de la presó
Model. Es tracta de dues mesures
que el govern havia pactat amb

ERC. Ara aquests compromisos
podrien quedar en no res, com
també hi podrien quedar els que
havia arrencat el PSC a Colau: els
15 milions per cobrir la Ronda de
Dalt, els 17 milions per a la refor-
ma de Pere IV i els 11 milions per
a la transformació de la Meridia-
na. A banda de tot aquest conjunt
d’inversions també podrien que-
dar en suspens noves polítiques
socials destinades a combatre la
pobresa o noves ajudes per als
aturats. 

Després de l’anunci de la sus-
pensió del Ple extraordinari, el pri-
mer tinent d’alcalde, Gerardo Pi-
sarello, va anunciar que les nego-
ciacions amb la CUP continuaven
i, de fet, les dues formacions van
acostar posicions. Tot i això, no va
ser possible arribar a un acord de
cara al Ple ordinari del 29 d’abril,
tal com pretenia BComú.La regi-

dora de la CUP, Maria José Lecha,
ja havia deixat clar que era “pràc-
ticament impossible” que, pels
tempos amb els quals treballen els
cupaires  –el possible acord hau-
ria de passar per les 13 assemble-
es–, hi hagués acord el 29 d’abril.
Tot i així, Lecha va admetre que en
la reunió posterior a la suspensió
del Ple extraordinari ja s’havien
trobat més còmodes.

Per la seva banda, el cap de
l’oposició, el convergent Xavier
Trias, va denunciar que el “go-
vern Colau està assegut en l’au-
toritarisme, l’arrogància i els
prejudicis ideològics”. Trias va
instar el govern a “deixar de
mentir”, ja que si l’ampliació de
crèdit no tira endavant “hi ha al-
tres vies i s’ha de buscar solucions
i acords” i va qualificar de “fracàs”
l’intent del govern d’aconseguir
l’ampliació pressupostària. 

En mans de la CUP
» BComú no aconsegueix els suports necessaris per tirar endavant l’ampliació del pressupost municipal
» El no de la CUP, tot i el suport d’ERC i PSC, va provocar la suspensió del Ple extraordinari del 25 d’abril

Albert Ribas
BARCELONA

La CUP ha fet públic el seu llistat de demandes per donar suport a l’ampliació pressupostària. Infografia: Línia
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750 mesures concretes, 288 indicadors de
seguiment, 79 objectius, 20 àmbits d’ac-
tuació i 45 lleis. Són les xifres del pla de
govern que ha presentat el president
Carles Puigdemont per a aquesta legisla-
tura i que, en paraules seves, es basa en
un “compromís” doble: “revertir les re-
tallades i situar Catalunya a les portes de
l’estat propi”. 

Tot plegat, diu Puigdemont, en un “pe-
ríode excepcional” en el qual cal “fer
compatible l’atenció a les persones amb
la creació d’estructures d’Estat, prioritzant
les polítiques socials malgrat l’ofec eco-
nòmic i financer i les amenaces de noves
retallades del govern espanyol”.

El pla de govern s’estructura en tres
grans eixos. En primer lloc hi ha el que pre-
tén aconseguir “un país més just fona-
mentat en un nou estat del benestar”. En
aquest àmbit, detalla Puigdemont, “la llui-
ta contra la pobresa serà un dels pilars”, a
través del pla de xoc social, i es posarà es-
pecial èmfasi en les mesures relatives a la
pobresa energètica i la garantia de l’habi-
tatge. El president també assegura que, en
el marc d’ajudar els més desafavorits, Ca-
talunya serà un “actor internacional espe-

cialment actiu” pel que fa a l’acollida de les
persones refugiades que fugen dels seus
països per culpa de la guerra.

El segon gran eix de mesures va en-
caminat a fer possible “un país amb més
i millor feina”, amb eines tan imprescin-
dibles, a parer de Puigdemont, com el co-
rredor ferroviari mediterrani o el traspàs
de la gestió integral de Rodalies. I, per úl-
tim, el tercer bloc fa referència al “país amb
bones pràctiques” que diu voler fomentar
aquest govern, en el qual la seguretat ha
de ser “un dels drets bàsics”. Per això, avi-
sa Puigdemont, és necessari convocar la
Junta de Seguretat de Catalunya.

Perquè tot plegat pugui tirar endavant,
però, el president avisa que calen “uns
pressupostos que permetin implementar
el pla en la seva totalitat”.

“PLANTAR CARA A L’ESTAT”
Precisament la CUP, de qui depèn que s’a-
cabin aprovant o no els pressupostos, ce-
lebra que Puigdemont centri la seva acció
de govern a revertir les retallades i a
portar el país “a les portes” de la inde-
pendència, però demana anar més enllà
de la “declaració d’intencions”. Segons els
anticapitalistes, cal que tot plegat tingui
una “vinculació pressupostària” que hau-
rà de ser “desobedient” i que s’acompan-
yi d’una predisposició a “plantar cara a l’es-
tat” quan es vulneri la sobirania catalana.

» Puigdemont es compromet a garantir el benestar social i deixar el país “a les portes” de la independència
» Presenta un pla de govern de 750 mesures però avisa que calen nous pressupostos per desenvolupar-lo

Arnau Nadeu
BARCELONA

Revertir les retallades i fer Estat

CRÍTICA4La reacció dels grups de l’opo-
sició –la CUP a banda–al pla de govern pre-
sentat per Puigdemont ha estat, com era
d’esperar, molt crítica. De fet, tant Ciuta-
dans com PSC, Catalunya Sí que es Pot i PP
coincideixen a titllar de poc creïble el pla,
sobretot tenint en compte que està lligat a
uns pressupostos que, ara per ara, no està
clar que s’acabin aprovant.

Ciutadans tira d’ironia per valorar el
full de ruta de Puigdemont. “Hi ha molt
bones intencions però, en realitat, ja co-
neixem les pràctiques d’aquests governs,
i dels d’Artur Mas, i al final no es fa res”,
afirmen des del partit.

Més contundent es mostra la portaveu
del PSC al Parlament, Eva Granados, que
assegura que el pla de govern “fa aigües”,

recordant les “35 votacions” perdudes de
Junts pel Sí al Parlament. Granados, a més,
dubta que es puguin aprovar 45 lleis en 15
mesos, tot i que Puigdemont deixar clar que
el govern “no serà presoner de cap arma-
dura en forma de calendari”.

En una línia similar s’expressa Lluís
Rabell, de Catalunya Sí que es Pot, que
també creu que 45 lleis en tan poc temps
és un repte difícilment “versemblant”. A
més, remarca que Puigdemont “ho ha fiat
tot” a uns pressupostos que “encara no té”.

Per últim, el PP és el partit que ha cri-
ticat amb més duresa el full de ruta del go-
vern. Els populars acusen Puigdemont d’u-
tilitzar “de forma barroera el patiment de
les persones i fer un discurs amenaçador
i trampós a favor de la independència”.

L’oposició ho veu poc creïble
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@fenixenflames: M'hi jugo cinc pèsols
que el resultat de les eleccions del juny
serà, escó amunt, escó avall, el mateix que
tenim ara.

Un diari plural

per Melcior Comes

4A veure si per fi

És a dir, que el president Puig-
demont va anar a Madrid a fer
teatre, davant d'un espantao-
cells que també feia un paperot.
Ho sabíem: el nostre represen-
tant va a explicar a Rajoy que te-
nim un procés independentista
en marxa i l'altre fa com si sen-
tís ploure, regalant-li un exem-
plar fotocopiat del Quixot… Ga-
ziel —l'inefable Gaziel—, entre
d'altres metàfores més o menys
arbitràries, va deixar escrit que
allò que caracteritzava els cata-
lans era la seva semblança espi-
ritual amb Sancho Panza —ter-
renals, covards, gallinacis d'es-
perit—, mentre que el tarannà es-
panyol era el del Quixot: boig, so-
miatruites, valent sense pru-
dència, mig fanàtic, etc. Doncs
ara pot arribar a semblar que els
papers s'han invertit, i que els ca-
talans són ara els que saben el
que volen, i que estan disposats
a jugar fort, encara que totes les
seves ambicions puguin arribar
a semblar forassenyades. ¿Hem
passat de ser uns desenganyats
a ser uns utòpics? Ho veurem.

Rajoy va mentir, perquè dos
dies després ens trobem amb el
mateix menú: tres lleis catalanes
han estat impugnades, lleis ca-
talanes de les que pretenen fer un
servei social a les nostres classes
més desafortunades. ¿Ho sabia
Rajoy, que aquestes tres lleis
catalanes serien portades al Tri-
buna Constitucional 48 hores
després de rebre el president
Puigdemont? ¿I amb quina cara
el mirava, quan el nostre repre-
sentant li demanava que per fa-
vor no impugnés aquelles lleis
que tanmateix només es fan per
mirar de protegir els més vulne-

rables? ¿Es pot caure més baix?
¿O potser això és la política real,
i res més, i allò que ens mostren
les sèries de televisió actuals so-
bre política és més que comple-
ta i fastigosament cert?

Que són una colla de cínics
aferrats a la cadira i a la menti-
da i al calè, aprofitats i més o me-
nys còmplices amb totes les for-
mes de corrupció possible, ja
començava a estar més que clar,
però arriba un moment en què,
més enllà de la manca de vergo-
nya, no queda més que qualifi-
car-los d'impresentables. Sí, ells
són els mateixos que s'omplen la
boca de 'diálogo'.

El federalisme arriba, se-
nyores i senyors! No tenen res de
bo, i qualsevol que, des de la mo-
deració, els vulgui defensar no
pot fer més que recórrer als re-
cursos de la mentida i de la cièn-
cia-ficció més fastigosa. És im-
possible dir res de bo del PP sen-
se explicar faules —ben remu-
nerades de sotamà— o dissimu-
lar parlant malament de Pode-
mos amb una excusa o una altra.
Si els moderats no fossin en el
fons uns cínics i uns venuts i uns
ressentits no farien més que cri-
ticar-los, perquè el PP ha minat

fins i tot la possibilitat de cons-
truir en un terreny on el conser-
vadorisme —que no té res de me-
nyspreable en els països civilit-
zats— pugui dir alguna cosa en-
tenimentada i decent.

I tot i això, bastant possible-
ment, tornin a guanyar les elec-
cions, que es repetiran ben aviat.
Ja ho vam dir en aquesta co-
lumna fa més de dos mesos... El
pacte entre les forces polítiques
espanyoles és impossible perquè
han estat parlant més de discre-
pàncies morals que polítiques;
sempre hi ha hagut més ganes de
fer naufragar l'altre i deixar-lo en
ridícul que d'ajudar a acostar-lo
a les pròpies posicions. Catalunya
va obrir la capsa dels trons: el PP
tracta Catalunya com el PSOE
tracta Podemos i com Ciuta-
dans ho tracta tot… El menys-
preu com a actitud i dinàmica.

Fins i tot quan han de fer un
balanç dels errors propis ho fan
en clau d'atac a l'altre. Sembla
increïble, però així estan les co-
ses. ¿I què fem nosaltres? ¿Lleis?
¿Lleis que ens impugnen, lleis
inútilment 'socials' com a es-
tratègia per escenificar una rup-
tura que més aviat és una ex-
pulsió? Perquè Espanya cau a
trossos; s'està convertint en una
pel·lícula de zombis, i ja sabem
que en aquestes aventures no-
més queda córrer, tot i que al fi-
nal els vius o bé moren a mans
dels zombis o es maten entre
ells. És una qüestió de temps.
Només espero equivocar-me.
Si hi ha algun govern d'esquer-
res a Madrid ho aprofitaria per
declarar la independència en
menys de mig any. A veure si
som valents, d'una vegada.

El PP tracta

Catalunya com el

PSOE tracta Podemos

i com Ciutadans

ho tracta tot

4Una frase per recordar
per Jordi Lleal 

Al president Carles Puigde-
mont se li nota que és perio-
dista. Estructura molt els seus
discursos, empra un vocabulari
precís i transmet un missatge
eloqüent. Sap què dir en cada
moment, no perd la calma al
Parlament, davant dels seus
oponents, sense canviar la
imatge de persona correcta.
És murri quan convé i evita els
enfrontaments i les desqualifi-
cacions viscerals per deixar
sempre una porta oberta al
diàleg. Però aquest llarg pre-
àmbul ve perquè he llegit al dia-
ri una frase que ha dit en una
entrevista: “Quan els tribunals
entren per la porta, la política
salta per la finestra”. Frase
amb una idea molt encertada
en aquests dies de contínues
impugnacions per part del go-
vern espanyol a qualsevol pro-
posta del Govern català. Cada
divendres, després del consell
de ministres a la roda de prem-

sa posterior, un ministre o un
altre anuncia que s’ha presen-
tat un recurs al Tribunal Cons-
titucional. 

Abans, quan algú entrega-
va una factura es deia: Porto la
“dolorosa”, en referència a la
pena que comporta pagar-la.
Doncs els catalans, cada di-
vendres rebem la nostra “do-
lorosa”, que la paguem amb es-
creix i el govern de Madrid
ens l’augmenta sense cap mi-
rament, i si ens deixa els diners,
ho fa com un favor de miseri-
còrdia. Per acabar, a la frase del
president se li pot afegir un al-
tre concepte i deixar-la així:
“Quan els tribunals entren per
la porta, la política salta per la
finestra i la democràcia en surt
trinxada i afeblida”. Amb la tes-
situra dels polítics del poder
central, tenim mala peça al te-
ler i, en conseqüència, val més
anar fent el procés cap a la nos-
tra independència.

Un diari participatiu

@Carles1951: Un tribunal constitucional
que en nom de l'estat espanyol prohibeix
qualsevol esperança de benestar dels
catalans.

@encampanya: TMB posarà màquines de
condons a les andanes. I en un extrem
apagaran el llum per fer un ‘cuarto oscuro’
on fer el trenet.

Parlen els
veïns

Abigail
“Crec que la Línia 9
de metro l’haurien
d’haver fet arribar
més amunt, a la
zona de les rondes,
perquè hi ha moltes
escoles i han de por-

tar-hi els nens en cotxe. També és cert que
amb la Línia V7 d’autobús s’ha millorat.
Abans hi havia poques línies.”

Oriol
“A la Vila no hi ha
cap problema. Amb
els autobusos i els
ferrocarrils, fent
com a màxim un
parell de trans-
bords, pots plantar-

te a qualsevol lloc. A més, penso que la
part que està menys comunicada dóna un
cert encant a Sarrià.”

Mireia
“Pel que jo necessi-
to està ben cobert,
perquè vaig cap al
Vallès o cap al cen-
tre, però a altres ba-
rri més al nord la si-
tuació és diferent.

Estaria molt bé que hi hagués més línies,
noves línies de bus nocturn i que els fe-
rrocarrils duressin tota la nit.”

Toni
“Sarrià està ben
connectat amb el
centre de la ciutat,
amb Sant Cugat i el
Vallès, però trobo a
faltar que s’enllaci
amb la Línia 9 del

metro, que porta a l’aeroport. El V7 bai-
xa fins a Sants, però no té gaire fre-
qüència i et canses d’esperar.” 

Què faries per resoldre els problemes de mobilitat que pateix el districte?
per Pau Arriaga

Opinió en 140 caràcters
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L’herència de la dictadura fran-
quista encara perviu en alguns
punts de la ciutat i el districte.
Un dels llocs on això es pot
apreciar és en les façanes d’al-
guns edificis que va promoure
l’Instituto Nacional de la Vi-
vienda durant la dictadura, on
encara hi ha plaques amb el
jou i la fletxa. Des de fa uns dies,
però, ja no n’hi ha tantes a la vis-
ta després que l’Assemblea de
Joves de Cassoles en retirés una
seixantena en el marc de la
campanya ‘Plaquem el feixisme’.

D’aquesta manera l’Assem-
blea de Joves de Cassoles s’uneix
a una iniciativa que també tiren
endavant les assemblees de joves
de Nou Barris, Ciutat Vella i el
Clot-Camp de l’Arpa. Aquests
col·lectius de joves afirmen que

l’Ajuntament s’hauria d’implicar
més en la retirada d’aquestes
plaques, tot i que deixen clar que
des del Districte es dóna suport a
la seva acció. Un dels portaveus
d’aquest col·lectiu de joves, Luca
Reventós, explica a Línia Sarrià
que tenen com a objectiu “acabar
retirant les 120 plaques que es cal-
cula que hi ha al districte”. 

De fet, el 2008, després d’un
estudi de l’Institut del Paisatge
Urbà que va comptabilitzar les

plaques que hi havia a la ciutat,
el consistori va impulsar una re-
tirada gratuïta de forma coor-
dinada amb les comunitats de
veïns. De les 330 sol·licituds
que hi va haver a tota la ciutat,
30 van ser de Sarrià. 

En paral·lel, la retirada de
plaques franquistes ha estat la
segona opció més votada en el
procés participatiu Decidim.Bar-
celona que es va acabar el pas-
sat 9 d’abril.

La campanya també ha arribat a Sant Jaume. Foto: Twitter (@AJCassoles)

L’Assemblea de Joves de Cassoles
retira 60 plaques franquistes

» El col·lectiu, que demana més implicació a l’Ajuntament en 
la qüestió, s’afegeix a una iniciativa d’altres assemblees de joves

Arrenca la cinquena edició
del cicle Òpera en Ruta

MÚSICA4La cinquena edició
del cicle Òpera en Ruta ja està en
marxa. Avui s’inaugura oficial-
ment el cicle amb la conferència
‘Shakespeare i Verdi: òpera i
existència’ al Centre Cívic Pere
Pruna, que anirà a càrrec de
Mario Gas. 

Gas, a partir de la seva expe-
riència com a director d’escena te-
atral i operístic, reflexionarà so-
bre com s’han represen tat els
textos de Shakespeare en l’òpera..
També hi haurà una audició ín-
tima de la soprano Marta Mathéu
conduïda per Xavier Chavarria. 

L’Òpera en Ruta s’allargarà
fins al pròxim 15 de maig i pro-
grama actes cada dia a diferents
equipaments del districte i a es-
pais com el Gran Teatre del Liceu,
el Palau de la Música o la Funda-
ció Victoria de los Ángeles. 

Alguns dels actes més desta-
cats són les conferències ‘200
anys d’El barber de Sevilla, de
Rossini’ o ‘La literatura i l’òpera
en el 400è aniversari de la mort
de Cervantes i Shakespeare’ i els
concerts ‘Fragments destacats
d’òpera russa’ o ‘If music be the
food of love, play on’.

El barri de les Tres Torres escalfa
motors per a la Festa Major

CELEBRACIÓ4El barri de les
Tres Torres ja està a punt de ce-
lebrar una nova edició de la seva
Festa Major, que arrencarà el
pròxim 19 de maig i acabarà el 29
del mateix mes.

La festa arrencarà amb la
inauguració d’una exposició al
Centre Cívic Pere Pruna sobre les
peces de vaixella que elaboren,
des del segle XVII, les ceramis-
tes artesanes de Ceramika
Artystyczna de Polònia i que
són considerades una de les més
valuoses d’Europa. Tot seguit
arribarà l’hora del concert ‘Car-

los Guastavino, el Schubert ar-
gentí’ interpretat per María Te-
resa Garrigosa, Jorge Voron-
vitsky i Juli Fernàndez.

L’endemà, el divendres 20, se
celebrarà una sessió de contes en
anglès a la Biblioteca Clarà, men-
tre que el dissabte tindrà lloc
una passejada a través dels espais
més representatius del barri, que
es repetirà el dijous 26. La resta
d’activitats destacades són la lec-
tura de contes zen, una activitat
de civisme caní, la botifarrada al
mercat [veure pàgina 16] i l’exhi-
bició de colles sardanistes.

Sílvia Bel passarà pel cicle de
Poesia i Música al Turó Parc

CULTURA4El Turó Parc és l’es-
cenari, des de dimarts passat i fins
al 21 de juny, del cicle de Poesia i
Música, on diferents actors de
teatre reciten poesies d’autors
com Miquel Martí i Pol, Mossèn
Cinto Verdaguer o Bertold Brecht,
entre d’altres.

Una de les protagonistes del ci-
cle serà l’actriu Sílvia Bel, que el 24
de maig recitarà ‘Somniant l’A-
tlàntida, de Verdaguer, junta-
ment amb el cantaor Juan Ma-

nuel Galeas i el guitarra José San-
tiago. El recital recollirà la poesia
de diferents poetes catalans, però
especialment la de Verdaguer a
través de la veu de la rapsoda i el
to personals del cantaor.

El cicle es va posar en marxa
amb el recital sobre Miquel Mar-
tí i Pol de l’actor Fèlix Pons i el gui-
tarra Jordi Busquets. El cicle es
tancarà el 21 de juny amb un recital
de poemes del poeta i dramaturg
alemany, Bertold Brecht. 

Albert Ribas
SARRIÀ-SANT GERVASI

L’òpera, protagonista aquests dies al districte. Foto: Ajuntament

Accident | Mor un motorista de 23 anys
Un motorista de 23 anys va morir dilluns passat després de patir un accident

a la cruïlla dels carrers Madrazo i Aribau. A l’accident també s’hi va veure
involucrada una furgoneta. El jove va ser traslladat en estat greu a un centre

sanitari, on finalment va morir a causa de les diverses lesions de gravetat.   



Fires i mostres pàg 12

Els eixos de la Fundació Barcelona
Comerç aprofiten la primavera per
donar a conèixer la seva oferta

Vicenç Gasca pàg 13

“En els últims quatre anys
s’ha professionalitzat 
encara més la Fundació”

Els barris escalfen motors 
per al BCN Moda al Carrer

Ja està tot a punt perquè arrenquin els actes de moda al carrer dels eixos comercials de la Fundació Barcelona Comerç

comerç líniaen
El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona Núm. 1 · Abril 2016 ·  Fundació Barcelona Comerç

DINAMITZACIÓ/ Arriba el bon temps i,
amb ell, el BCN Moda al Carrer, el cicle de
desfilades de moda impulsat per la Fun-
dació Barcelona Comerç amb la col·labo-
ració de l’Ajuntament i la Generalitat. 

D’aquesta manera, els comerciants
podran mostrar les seves propostes de
cara a la temporada de primavera-estiu,
tant per a home com per a dona i infants.
Les botigues que participen en la inicia-
tiva sobrepassen les 200, les quals vestei-
xen els i les models professionals que

desfilaran per diferents tarimes especial-
ment habilitades a diversos llocs de la ciu-
tat. Enguany obrirà foc l’Eix Sagrada
Família amb una desfilada programada
per al pròxim 20 de maig, i tancarà el cicle
Barnavasi, de cara al 4 de juny. En total hi
ha programats sis actes de moda –veure
infografia–. 

L’objectiu principal del BCN Moda al
Carrer és exhibir una roba que es podrà
comprar l’endemà a botigues situades a
poca distància de la desfilada. Així, els co-

merciants poden presentar la seva oferta
a un gran nombre de públic en un sol cop.
I és que, segons l’experiència dels 10 anys
de vida del BCN Moda al Carrer, els assis-
tents a aquests espectacles es compten
per milers. Cal destacar també que les bo-
tigues participants creixen any rere any. 

Per altra banda, les desfilades apropen
la moda i els complements a la ciutadania
seguint els mateixos patrons que les d’a-
bast internacional, tot i que sempre orien-
tades cap als articles de les botigues de

proximitat dels eixos comercials associats
a la Fundació Barcelona Comerç. 

Una ocasió per ajudar a incrementar
les vendes i fidelitzar els clients amb uns
espectacles dissenyats i pensats fins a l’úl-
tim detall i celebrats a llocs emblemàtics
de cada districte. 

El BCN Moda al Carrer farà un parèn-
tesi abans de l’arribada de l’estiu, però es
reprendrà de cara al mes d’octubre, amb
les desfilades de tardor-hivern de la mà
d’altres eixos comercials. 

11 | 
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Els eixos de la Fundació Barcelona Comerç aprofiten l’arribada del bon temps per organitzar
mostres comercials al carrer que serveixen per donar a conèixer les seves botigues associades

Una primavera de fira 
MOSTRES/ L’abril i el maig no són
només els mesos de les desfilades del
BCN Moda al Carrer. I és que, amb Sant
Jordi i l’arribada del bon temps, els 18
eixos comercials de la Fundació Barce-
lona Comerç aprofiten per treure les
seves botigues al carrer per celebrar
mostres i fires diverses. 

Però què significa realment una
mostra de comerç? Tothom n’ha vist al-
guna a la seva vida o ha passejat pels
carrerons improvisats que s’hi confor-
men, però al darrere d’aquests esdeve-
niments hi ha un esforç dels botiguers i
un objectiu clar: donar-se a conèixer
entre els veïns i incrementar les vendes.
“Concentrem el màxim possible de
gent en un mateix punt perquè ens co-
negui”, explica Salvador Albuixech, vi-
cepresident de la Fundació Barcelona
Comerç, que també destaca l’ajut que
suposa per al petit comerç la celebració
d’aquestes jornades a l’aire lliure. “In-
crementen les vendes d’un dissabte per
convertir-lo en el millor d’un mes”, asse-
gura Albuixech. 

A més, els botiguers poden publici-
tar de manera més activa els seus arti-
cles i les seves ofertes, fins al punt que,

de vegades, els clients que visiten les
fires descobreixen botigues que fins a
aquell moment desconeixien. 

Aquestes mostres, moltes de les
quals tenen dècades de vida, han anat
adaptant-se als nous temps i ja formen
part del model de petit comerç barce-
loní, un model “poc freqüent a la resta
d’Europa”, ressalta Albuixech. 

UNA JORNADA LÚDICA
A banda de l’aspecte més purament co-
mercial, aquestes fires ofereixen, cada
cop més, activitats lúdiques per a tota
la família, amb especial atenció als més
petits de la casa. Es tracta d’esdeveni-
ments que apleguen el nucli familiar,
que hi pot anar a comprar, passejar, fer
el vermut –als espais de restauració que
també s’hi instal·len–, aprendre alguna
cosa nova als múltiples tallers que s’hi
imparteixen i mantenir la canalla entre-
tinguda amb castells inflables i altres
atraccions.

La dinamització de les fires sol venir
acompanyada també d’exhibicions de
dansa a càrrec d’escoles de ball, con-
cursos i concerts que tanquen una jor-
nada satisfactòria per a tothom. 

ACTIVITATS/Una mostra comercial és un aparador
per als botiguers d’una zona, però no només això. De
fet, pot ser una bona oportunitat per descobrir una
nova afició o satisfer-ne d’altres, com pot ser la pas-
sió per l’automobilisme o la dansa. Un exemple és
la Trobada de motos clàssiques de l’Eix Sant Andreu
del 21 de maig, o la Festa Sarrià West BBQ del 7 de
maig, que porta els aires de l’oest americà al barri amb
una barbacoa, un brau mecànic i dansa country. 

Automobilisme, dansa
‘country’ i barbacoes a 
les fires del mes de maig

CELEBRACIÓ/Els eixos de la Fundació solen aprofi-
tar les festes majors dels barris per sortir al carrer a ce-
lebrar mostres. És una bona ocasió per ensenyar els
articles a la gran quantitat de veïns que surten al ca-
rrer. Un exemple és el de l’Eix Clot, que fa la seva Mos-
tra de Comerç el 22 de maig, amb motiu de les Fes-
tes de Primavera del Clot, o la Festa dels Colors de l’Eix
Maragall, a imatge i semblança del Holi de l’Índia, del
14 de maig, durant la Festa Major de Navas.

Els eixos aprofiten les
festes majors dels barris

per sortir al carrer

GASTRONOMIA/ Una de les activitats més de
moda i que més públic visitant aplega són les rutes
de tapes. En els últims anys han crescut exponen-
cialment a Barcelona, i els eixos de la Fundació no han
estat aliens a aquest fenomen. La pròxima ruta que
es posarà en marxa és l’Atrapa la Tapa de l’Eix Sant
Andreu, que durarà del 12 de maig fins al 25 agost,
oferint una tapa i una beguda per un preu d’1,95 eu-
ros cada dijous de sis de la tarda a 10 de la nit.  

Les rutes de tapes
creixen i es consoliden
com un bon reclam



“En els últims quatre anys s’ha
professionalitzat més la Fundació”

ENTREVISTA/ Vicenç Gasca fa balanç dels
seus quatre anys al capdavant de la Fun-
dació Barcelona Comerç, ara que cedirà el
testimoni un cop ha exhaurit el mandat
marcat pels estatuts. 

Han estat quatre anys molt intensos al
capdavant de la Fundació Barcelona Co-
merç. Amb què es queda?
Em quedo amb haver pogut contribuir a
mantenir el model comercial de Barcelona,
l’objectiu pel qual he treballat. Valoro molt
positivament tota la tasca que s’ha fet en la
seva defensa.  

Quatre anys durant els quals ha aug-
mentat la presència al carrer de la Fun-
dació, mitjançant els actes de moda al ca-
rrer i les fires... 
Sí. I també amb la pista de gel, un esdeve-
niment molt important per a la promoció del
comerç, i l’acte central de les activitats dels
eixos durant la campanya de Nadal. Malgrat
que aquest últim any no es va poder fer, els
eixos han seguit realitzant al seu territori molts
actes per promocionar els dies de Nadal. 

És Barcelona avui dia, gràcies a això, un
model per al petit comerç europeu?
Sí. Una de les característiques més importants
del model de comerç de Barcelona és la seva
multicentralitat. Això és possible gràcies a la
feina que fan des dels eixos, molt sovint co-

ordinats per la Fundació. I per aquesta raó,
associacions europees de botiguers, a través
de Vitrines d’Europa, visiten la ciutat per mi-
rar i copiar el nostre model. 

Quin creu que ha estat el seu èxit més gran
al capdavant de la Fundació?
No parlaria d’èxits, sinó del treball del dia a dia.
La Fundació és un ésser viu i té noves ne-
cessitats. Hem de ser capaços d’escoltar el que
demana el botiguer i el que li demana el con-
sumidor per modular aquestes necessitats.
A més, durant aquests quatre anys s’ha pro-
fessionalitzat encara més la Fundació, amb
la figura del director, la qual ha completat l’or-
ganigrama per millorar el servei als associats. 

De cara al futur, quin és el repte principal
de la pròxima junta?
De ben segur la nova junta serà sensible a
les necessitats del comerç de la ciutat. Cada
junta i cada president posen la seva perso-
nalitat a la Fundació. Per això és important
que el temps màxim de mandat sigui de
quatre anys. 

Seguirà vinculat al món del petit comerç?
Acabo una etapa com a president de la
Fundació i ara continuaré amb l’etapa de
patró, quedant a disposició de la nova jun-
ta per incorporar-me a les àrees que con-
sideri oportunes. I evidentment conti-
nuaré a Sant Antoni Comerç.
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CONSUM/ Més de la meitat dels
compradors de l’estat prefereixen
comprar online des del seu mò-
bil o des d’una tauleta, encara que
siguin a casa. Això és el que es
desprèn d’un estudi de l’empre-
sa Vente-Privee, que també indi-
ca que un 76% dels compradors
prefereixen fer-ho per internet els
dies de pluja. Unes jornades tris-
tes si es té en compte que el 60%
dels menors de 30 anys opten per
comprar roba fosca a internet
durant aquests dies. 

Mòbils i tauletes,
els preferits per
comprar a internet

ESTADÍSTICA/ Segons dades
del Banc d’Espanya publicades a
principis d’abril, l’any passat es va
tancar amb un total de 70 mi-
lions de targetes de crèdit i dè-
bit en circulació a tot l’estat. D’a-
questes, uns 45 milions són tar-
getes de crèdit, mentre que les
altres 25 són de dèbit. Per altra
banda, de les dades també es
desprèn que les compres amb
aquest mètode de pagament
van incrementar més d’un 6%
durant l’any passat. 

A l’estat hi ha 
70 milions de
targetes de crèdit

COMIAT/ Aquest mes de maig s’escollirà
una nova junta de la Fundació Barcelona
Comerç. Per la seva banda, els membres
de l’actual seguiran formant part del pa-
tronat de la Fundació, començant pel ma-
teix president, Vicenç Gasca, que ha estat
al capdavant de l’associació els últims
quatre anys, tot i que en fa 10 ja va ocu-
par aquest càrrec durant dos anys. 

Salvador Albuixech ha ocupat la vice-
presidència primera de la Fundació des de
fa vuit anys i ha estat el responsable del
cicle de desfilades BCN Moda al Carrer, re-

presentant de la Fundació Vitrines d’Eu-
ropa –federació de comerciants europea–
i de la comunicació de l’entitat. 

Salvador Vendrell, per la seva banda,
ha ocupat el càrrec de vicepresident
segon en l’últim mandat i ha portat les
xarxes socials i la comunicació entre els di-
versos eixos comercials. 

I per acabar, el secretari de la junta ha
estat Joan Romero, que en els últims 10
anys ha format part de tres juntes dife-
rents, primer com a portaveu i després
com a secretari i tresorer. 

Els membres de l’actual junta
de la Fundació seguiran al patronat

comerç en línia

Vicenç Gasca / president de la Fundació Barcelona Comerç

ESTUDI/Segons l’IcoB del primer
trimestre d’enguany, publicat fa
pocs dies, el nombre de veïns que
fan la compra al seu barri ha
crescut tres punts percentuals
respecte al mateix període de
l’any passat. En concret, ha passat
del 54,3% del 2015 al 57% d’en-
guany. La resta de compradors vé-
nen d’altres parts de la ciutat
(17%), de l’àrea metropolitana
(7%) i la resta són turistes (19%).
L’IcoB també indica que la factu-
ració segueix en negatiu (-1%).

Creixen els veïns
que fan la compra 
al seu barri
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La serra de Collserola va ser declarada Parc Natural el 2010. Foto: Arxiu

TRANSPORT4El Departament
de Territori i Sostenibilitat ha ad-
judicat recentment, per 1,4 mi-
lions d’euros, les obres d’adap-
tació per a persones amb mobi-
litat reduïda de l’estació del Put-
xet de Ferrocarrils de la Genera-
litat de Catalunya (FGC). Les
obres, que començaran aquesta
primavera i està previst que du-
rin 10 mesos, permetran millorar
la mobilitat gràcies a la col·loca-
ció d’un ascensor.

D’altra banda, a l’estació de Sa-
rrià també s’hi col·locarà un as-
censor, una obra que també ha es-
tat adjudicada recentment per la
Generalitat. Amb aquestes dues
obres tota la xarxa metropolitana
d’FGC estarà adaptada per a per-
sones amb mobilitat reduïda.

Millores a les
estacions d’FGC
del Putxet i Sarrià

EL PUTXET4Els Mossos d’Es-
quadra van detenir fa dues set-
manes el presumpte autor ma-
terial de l’homicidi d’una àvia
que es va produir el 2014 al
Putxet i el Farró.

El detingut és un jove de 22
anys de nacionalitat romanesa.
La seva detenció arriba dos me-
sos i mig després que la policia
catalana arrestessin un altre
jove de 20 anys, també de na-
cionalitat romanesa, relacionat
amb el crim. 

El 5 de gener del 2014 es va
trobar el cos sense vida d’una
dona de 84 anys al seu pis del
número cinc del carrer Mon-
troig. La dona va aparèixer lli-
gada i amb signes de violència.
La investigació feta en aquell
moment va apuntar que els dos
lladres es pensaven que el do-
micili estaria buit.

Detingut el jove
que va matar 
una àvia el 2014

La plaça del Centre Cívic Vaz-
quez Montalbán de Vallvidrera
va acollir el passat 16 d’abril
una jornada reivindicativa en
defensa del Parc Natural de Coll-
serola organitzada per l’Assem-
blea de Joves de Vallvidrera,
l’Assemblea de Joves de la Flo-
resta i Arran Sant Cugat.

La jornada va arrencar a dos
quarts de dotze del matí amb la
xerrada ‘Veus de la resistència a
Collserola’, que va anar a càrrec

d’un membre de la Cooperativa
de consum ecològic l’Ortiga,
d’un de la plataforma Salvem
Collserola i d’un de Can Masdeu.
Tots tres van exposar la neces-
sitat que el Parc Natural tingui
una major protecció, ja que
veuen el seu futur amenaçat.

Posteriorment, a les dues del
migdia, va arribar l’hora del di-
nar de carmanyola, mentre que
a les cinc de la tarda van co-
mençar diferents activitats lú-
diques, que van deixar pas al de-
bat ‘El paper de les joves en la de-
fensa de Collserola’. A les nou de
la nit un sopar vegà va servir per
arrencar el tram final de la jor-

nada, que va concloure amb di-
ferents concerts.

Els tres col·lectius de joves que
van organitzar l’acte han publicat
un manifest on denuncien que
“Collserola rep contínuament els
atacs de l’avarícia salvatge que
acompanya els nostres temps”, al
mateix temps que afegeixen que
el parc “no és un tros de terra al
servei dels principis especula-
tius que afecten les ciutats que
l’envolten, ni com a espai de des-
congestió de la massificació ur-
bana i el turisme, sinó un espai
natural que cal mantenir i cuidar
per la seva importància com a re-
fugi de flora i fauna”.

Redacció
VALLVIDRERA

Els joves de Collserola fan una
crida a protegir el Parc Natural
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El petit comerç guanya adeptes
als barris. La setmana passada es
va presentar l’IcoB del primer tri-
mestre d’enguany, un informe
que fa ESADE a petició de la Fun-
dació Barcelona Comerç sobre
enquestes fetes a 660 botigues de
la ciutat. El document destaca que
en els primers mesos de l’any ha
crescut el nombre de veïns que
fan la compra al seu barri, que ha
passat del 54,3% -en el mateix tri-
mestre de l’any passat- al 57%. La
resta de compradors vénen d’al-
tres parts de la ciutat (17%), de l’à-
rea metropolitana (7%) i la resta
són turistes (19%). 

L’estudi assenyala que, tot i
que l’escenari comercial de la ciu-
tat “continua sense recuperar la
vitalitat d’anys anteriors a la cri-
si”, algunes actituds de compra-

dors “fan pensar” en una possi-
ble millora de la situació “a mit-
jà termini”. De moment, però, la
situació és, segons l’IcoB, “d’a-
tonia sostinguda”, ja que la fac-
turació segueix en negatiu (-1%). 

L’estudi, tanmateix, assegu-
ra que aquesta atonia “es trenca”
durant campanyes com el Black
Friday, el CiberMonday o Nadal,
un fet que, segons l’IcoB, està afa-
vorint “el domini de les polítiques
d’ofertes i de descomptes”, les
quals “no fan més que consoli-
dar-se”. De fet, més de la meitat
dels enquestats fa esforços per

promocionar-se, com ara aug-
mentar la publicitat i la comuni-
cació, abaixar preus o millorar la
decoració de la botiga. Segons Vi-
cenç Gasca, president de la Fun-
dació Barcelona Comerç, els co-
merciants “s’esforcen majorità-
riament per la diversificació”, la
qual té com a conseqüència “una
major afluència de compradors
a les botigues”. 

L’estudi també confirma
l’augment de vendes de les re-
baixes que ja es va anunciar a
mitjans de març, tot i que l’IcoB
el limita al 0,12%.  

Augmenten els veïns que fan la
compra al seu barri, segons l’IcoB
» L’informe destaca els esforços dels botiguers per promocionar-se 
» Es confirma una lleugera pujada de les vendes durant les rebaixes

El Constitucional tomba una
altra llei de comerç catalana

SUSPENSIÓ4El Tirbunal Cons-
titucional torna a la càrrega. Amb
la llei d’horaris suspesa des de fa
un any i mig, ara l’alt tribunal ha
decidit suspendre una normativa
que limitava la implantació d’es-
tabliments comercials amb una
superfície igual o superior a 800
metres quadrats a “entramats
urbans consolidats”. 

La Generalitat ja ha respòs que
el departament d’Empresa està
buscant instruments jurídics per
esquivar la suspensió. 

Aquesta nova mesura ha pro-
vocat que la Confederació de Co-

merç de Catalunya (CCC) torni a
exigir “l’aprovació d’una llei ca-
talana de comerç”. Aquesta nor-
mativa hauria de contemplar
“l’ordenació i la planificació ur-
banística de mitjanes i grans su-
perfícies”, de manera que permeti
un desenvolupament “ordenat i
equilibrat” de les activitats co-
mercials per “potenciar el co-
merç de les ciutats”. 

A més, la Confederació tam-
bé veu urgent la regulació dels
horaris i de les campanyes de re-
baixes, sempre tenint en comp-
te els “hàbits de consum”. 

Redacció
SARRIÀ-SANT GERVASI

Lleure | El Mercat de les Tres Torres ja prepara la botifarrada
En el marc de la Festa Major de les Tres Torres, el mercat del barri organitzarà la seva 

tradicional botifarrada popular el pròxim dissabte 28 de maig a partir de la una del migdia.
La trobada se celebrarà al carrer Vergós, on els assistents podran tastar aquest plat tan 

típic després d’haver gaudit d’activitats prèvies com ara el zumba, body pump o spinning.

La facturació dels botiguers ha baixat durant aquest primer trimestre. Foto: Arxiu

Les vendes de llibres per 
Sant Jordi van créixer un 3%
BALANÇ4El Gremi de Llibre-
ters va presentar la setmana
passada el balanç de vendes de
llibres de la diada de Sant Jor-
di. Segons l’associació, enguany
s’han venut prop d’1,6 milions
d’exemplars, el que suposa una
facturació de 20,96 milions
d’euros, un 3% més que l’any
passat. 

Aquests resultats, remarca el
president del gremi, Antoni
Daura, “corroboren” les sensa-

cions “positives” que tenia l’en-
titat abans de Sant Jordi res-
pecte a no recular i “fins i tot
créixer en vendes”. 

Entre els llibres més venuts
a Catalunya destaquen La filla
del capità Groc, de Víctor Ame-
la; Confessions d’un culer de-
fectuós, de Sergi Pàmies; Sant
Jordi de les Galàxies, de Jaume
Copons; La noia del tren, de
Paula Hawkins, o X, de Risto
Mejide, entre altres. 

El bo i millor de l’oest americà,
dissabte amb la Sarrià BBQ

FIRES4L’Eix Sarrià està vivint
un final d’abril i una arrencada
del mes de maig molt moguda
pel que fa a esdeveniments. Si
dissabte passat va ser el torn de
la seva Mostra de Comerç –que
arribava a la 25a edició–, aquest
dissabte tornarà a sortir al ca-
rrer, però en aquesta ocasió per
organitzar un altre acte tradi-
cional: la Sarrià BBQ, la barba-
coa popular del barri.

La carn de vedella es co-
mençarà a rostir a primera hora
del matí i, segons afirmen des de
l’associació, estarà ben cuinada

cap allà a les dues del migdia. 
A partir d’aquí, els visitants

podran tastar la carn per dos eu-
ros la ració, presentada en for-
ma de broqueta. Per altra ban-
da, la jornada també oferirà
ball country i de l’oest americà,
ponis per als més petits i un brau
mecànic per als més atrevits. Pa-
ral·lelament també s’hi instal·la-
ran parades d’alimentació. 

El següent acte de l’eix se ce-
lebrarà el pròxim 2 de juny,
amb la desfilada de moda de
l’associació en el marc del cicle
BCN Moda al carrer.

Els assistents poden ballar ‘country’ a la barbacoa. Foto: ES
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Denken: 

Teresa Sendra | Psicóloga Clínica directora 
de los programas de entrenamiento 

de la mente del Centro Denken

¿Por qué un centro de entrenamiento
de la mente?
La mente es la gran desconocida. Un
ejemplo, tan solo hasta hace quince años
se creía que el cerebro era una estructura
fija sin posibilidades de cambio o trans-
formación. Hoy, gracias a las demostra-
ciones neurocientificas y a las pruebas de
neuroimagen, la gente entiende cada día
más que existe la plasticidad cerebral y

que el cerebro, con un adecuado entre-
namiento, puede mejorar las conexiones
neuronales, fortalecer los dominios cog-
nitivos, disminuir la ansiedad y el estrés,
mantener la reserva cognitiva y aumen-
tar el capital mental.  

¿ En qué consisten los entrenamientos
que ustedes realizan?
Son de dos tipos: cognitivos y emocionales.

Nuestros entrenamientos
son tecnológicamente mo-
dernos, usamos grandes
pantallas interactivas con
programas neurocientíficos
de muy fácil utilización y
siempre al lado de un coachingformado en
la supervisión del entrenamiento.  En los
cognitivos entrenamos todo tipo de perso-
nas, tenemos clientes que van desde 93 a
13 años. Pueden ser  personas mayores que
necesitan conservar los dominios cogniti-
vos (memoria, atención, funciones ejecuti-
vas, etc.), adultos y estudiantes que por
exigencias de trabajo o estudio necesitan
aumentar la capacidad de aprendizaje, per-
sonas que han sufrido traumatismos o ictus
que necesitan rehabilitar alguna función de
la mente. En los entrenamientos emocio-
nales ayudamos con éxito a las personas
con estrés, ansiedad , depresión y niños con
problemas de atención, a través de una
moderna plataforma de mindfulnessa ges-
tionar las emociones y aumentar la inteli-
gencia emocional.

¿Cómo miden los resultados de los en-
trenamientos?
El entrenamiento cognitivo es medido en
cada sesión y al final del primer ciclo, de
tres meses, entregamos un informe deta-
llado con los resultados conseguidos en
la memoria, la atención, la orientación es-
pacial y temporal, las funciones ejecutivas,
etc. Sin duda estamos contentos, ya que
vemos las notables mejoras conseguidas
y lo que es también muy importante, las
personas ganan en seguridad y autoes-
tima. Los entrenamientos emocionales de
mindfulness son medidos desde el inicio

con una amplia evaluación del estado
emocional de la persona, el monitoraje
continuo durante el plan de entrena-
miento y la evaluación final donde la per-
sona puede ver los datos objetivos de su
mejoramiento.

¿Qué entiende por entrenamiento
emocional?
Las emociones son una consecuencia de
nuestra percepción mental. El entrena-
miento de la mente en la forma como
percibimos los eventos de la vida es el pri-
mer paso hacia el control emocional.
Nuestro protocolo de entrenamiento en
meditación plena realiza un cambio sig-
nificativo en la forma de percibir la reali-
dad y cambiar el modo de “leer” los
eventos de nuestra vida. 

¿Qué tiempos aconseja como entrena-
miento?
Una frecuencia de dos veces a la semana,
con una hora de duración, en el entrena-
miento cognitivo es suficiente. Cada
cliente tiene un programa que actualiza-
mos en cada sesión y es absolutamente
personalizado. Nuestros clientes nos si-
guen desde que abrimos, hace casi dos
años, pero lo que recomendamos es un
ciclo de tres meses. En cambio, en el en-
trenamiento emocional el programa de
entrenamiento mindfulnesses de solo dos
meses.

Bienestar emocional y
fortalecimiento mental 

contra el estrés y la ansiedad

BRAIN WELLNESS DENKEN
Madrazo 3a 2a · Barcelona 08006

Tel. 935477180
www.centrodenken.com
tsendra@centrodenken.com
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Gairebé ja fa mig any que,
per una reestructuració del
govern municipal, va pas-

sar a assumir també l’àrea de Co-
merç. Com valora els primers me-
sos al capdavant d’aquest àmbit?
Força positivament. En aquell mo-
ment es va considerar que era bo
que momentàniament l’assumís jo
perquè ja coneixia aquest món, en
el qual em sento molt còmode.
Crec que fins ara ha estat fàcil la in-
terlocució amb els botiguers.

Com l’han rebut? Com és la rela-
ció entre vostè i els eixos?
Jo crec que bona. I la demostració
d’això és que en molt poc temps
hem trobat una solució al tema
dels horaris comercials. 

Veient la llarga llista de respon-
sabilitats que té, ja li queda temps
per dedicar-se a l’àrea de Comerç
tant com voldria?
Ningú podria dedicar-li tot el temps
que voldria, perquè això no té límit.
El temps és el que és i les persones te-
nim limitacions, però crec que li de-
diquem totes les hores que podem.
I amb els comerciants tenim un con-
tacte fluid. 

Nosaltres també parlem sovint
amb ells. Fa uns mesos, Vicenç
Gasca, president de la Fundació
Barcelona Comerç els últims qua-
tre anys, ens va dir que “cal elimi-
nar barreres i tenir un diàleg franc”
amb el govern. Vostè també en
veu, de barreres?
Jo no en veig. Des del comença-
ment hem tingut una línia clara d’a-
favorir el comerç de proximitat. I de
diàleg franc ja en tenim. Justament
amb Vicenç Gasca mantenim una
bona relació. 

Potser al que es referia Gasca és, per
exemple, a la capacitat d’arribar a

acords entre consistori i botiguers,
com el que van aconseguir pel
que fa als diumenges d’obertura i
que vostè citava fa un moment.
Si es referia a això, els fets demostren
que ha estat així des del principi. A
la primera de canvi hem pogut tro-
bar una solució als horaris comer-
cials. Tothom va haver de cedir,
però d’això es tracta. 

Aleshores es va parlar molt d’unió
dels botiguers, però dies més tard
el president de Barcelona Oberta,
Gabriel Jené, va dir que havien ac-
ceptat l’acord perquè “la bel·lige-
rància permanent no és positiva”.
Tot plegat sembla un pèl fràgil.
No. Cada associació té els seus plan-
tejaments, però tothom va firmar i no
hi va haver bel·ligerància. No hi po-
dia haver cap entitat que imposés els
seus plantejaments, com tampoc ho
va fer el govern municipal. 

Vostè creu, com diuen alguns, que
el petit comerç està perdent com-
petitivitat limitant els horaris?
No. Allà on s’han fet polítiques de li-
beralització, com a Madrid, el comerç
hi surt perdent. Per tant, la liberalit-
zació va en detriment del petit co-
merç. Obrir cada dia de la setmana no
fa comprar més. El debat no és
aquest, sinó la competència amb les
grans superfícies. El petit comerç ha
de competir-hi aprofitant les eines
que el fan fort: la seva singularitat o
l’assessorament directe que presta als
clients, per exemple.

Precisament, l’ampliació de les
grans superfícies és una altra de
les preocupacions dels comer-
ciants. Vostès s’hi han mostrat en
contra des d’un inici. Pot prome-
tre que no n’hi haurà més?
Bé, no tenim suficients eines per ac-
tuar-hi en contra. Intentem utilitzar to-
tes les que tenim disponibles, però
fins a on ens marca el règim jurídic.
Però allà on tinguem capacitat d’ac-
tuació i hi hagi una decisió política al
darrere, com és el cas de la Maqui-
nista, per exemple, jo puc prometre

que no ho permetrem. En aquest cas
concret així ho estem intentant.

Amb tot, però, no es pot compro-
metre que no hi haurà més amplia-
cions de centres comercials, doncs.
Jo els puc dir que, on tinguem capa-
citat per incidir-hi, el nostre compro-
mís és que no hi hagi cap més su-
perfície d’aquestes dimensions. 

Un altre dels temes estrella és el top
manta, respecte del qual sí que hi
ha unió entre els botiguers, que es
queixen de manca de contundèn-
cia de l’Ajuntament. Per altra ban-
da, els manters acusen el consistori
d’haver-los “traït”. Què hi té a dir?
El top manta és un problema de to-
tes les grans ciutats: no ha aparegut
amb nosaltres. Dit això, defensem que
no hi pot haver venda de productes

falsificats, però que amb la pressió po-
licial no n’hi ha prou. Creiem que s’ha
de lluitar contra les fonts d’aquests
productes, que arriben a través del
Port. Per això hem emplaçat les altres
administracions que hi tenen com-
petències a actuar-hi. 

En aquest sentit, compten amb la
complicitat de l’Estat? Fa poc,
des de la Delegació del govern
espanyol van dir que oferien la
seva ajuda per afrontar aquesta
qüestió.
Amb la Generalitat tenim compli-
citat, i amb l’Estat també estem tre-
ballant. No hi ha cap administració
que vulgui cap altra cosa que no si-
gui la d’intentar trobar una solució
a la problemàtica o minimitzar el
seu impacte.

És la qüestió més complicada
que ha hagut d’afrontar com a re-
gidor de Comerç?
És una situació complexa, sí, i no hi
ha solucions senzilles. 

Creu que es podrà solucionar aviat?
Hi ha temes on el concepte ‘solució’
és difícil d’aplicar. El top manta no és
un estoc, és un flux constant, i no és
una qüestió de la ciutat, és un pro-
blema derivat de la desigualtat
mundial. No resoldrem a Barcelona
el que és un tema global. Els boti-
guers mostren la seva insatisfacció
i els manters també, cosa que vol dir
que estem actuant.

Les botigues emblemàtiques han
estat també una qüestió desta-
cada. Vostès han aprovat un pla de
protecció, molt similar al plante-
jat per CiU el mandat passat, però
l’associació que aplega aquests co-
merços no ho veu suficient i diu
que el consistori “no està pel cas”.
Què els respon?
Els emblemàtics són com el top
manta, un problema que arrossega
la ciutat des de fa anys. CiU no va ser
capaç d’aprovar el pla de protecció
en el seu mandat i l’hem hagut
d’aprovar nosaltres a posteriori.

Quan estarà enllestit l’estudi per
determinar la viabilitat d’ajudar
o fins i tot comprar comerços em-
blemàtics per part del consistori?
Aviat. Està a punt de caure. Estem
dins dels terminis.  

El que fa temps que es diu que està
a punt de caure és el pacte de go-
vern amb el PSC. I corren rumors

que, si els socialistes acaben en-
trant a l’executiu, podria haver-hi
de nou un canvi en la regidoria de
Comerç, la qual assumiria el PSC.
Si hi ha un pacte amb els socialistes,
hi haurà àrees que passaran a ser
governades per ells. Quan es formuli
l’acord sabrem exactament quines
seran. De moment, estem en una
fase de rumors, els quals desconec. 

Al principi ha pronunciat la pa-
raula “momentàniament” quan
parlàvem del moment en què es
va fer càrrec de l’àrea de Comerç.
Ja es preveia que seria una situa-
ció provisional?
No. En aquell moment vam creure
convenient que l’assumís jo, però
amb la voluntat de poder prendre una
decisió més endavant sobre si l’havia
de tornar a assumir un comissionat o
qualsevol altre supòsit.

Per tant, a hores d’ara no pot ga-
rantir que serà el regidor de Co-
merç fins al final del mandat.
A hores d’ara, excepte l’alcaldessa,
que és l’única que està sense qües-
tionar, no hi ha ningú a dins del go-
vern que pugui garantir una cosa
així. Sabem que, si hi ha un pacte,
pot haver-hi qualsevol canvi, i els re-
gidors estem a disposició. 

Com creu que veurien els boti-
guers que hi hagués una tercera
persona al capdavant de Comerç
en menys d’un any?
L’important és que no hi hagi canvis
de criteri. La resta no ha de crear cap
problema, perquè l’important és la
coherència programàtica. I aquesta
està assegurada. 

“On tinguem capacitat
per incidir-hi no hi haurà
cap gran superfície més”

“El top manta és un
problema de totes 
les grans ciutats: 
no ha aparegut 
amb nosaltres”

Perfil | Agustí Colom, el segon responsable de Comerç en un any
Agustí Colom va assumir les responsabilitats de l’àrea de Comerç el novembre passat en substitució de Miquel 
Ortega, el qual va passar a ser cap de gabinet de la primera tinença d’alcaldia després d’un canvi a l’organigra-

ma municipal provocat per la renúncia de Raimundo Viejo. Aleshores, a les portes del primer Nadal sense la
pista de gel, Colom va haver d’agafar les regnes d’una de les àrees que més mals de cap ha causat al govern.  

Agustí Colom / regidor de Comerç

El regidor de l’Eixample i responsable d’Ocupació, Empresa, Turisme i, 
des del novembre, també de Comerç, ens rep mig any després de fer-se càrrec
d’aquesta àrea, possiblement una de les que més polèmica ha generat fins ara.
Colom fa balanç de la seva acció, de les fites assolides i dels reptes del sector. 

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
BARCELONA
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La Diputació de Barcelona vol
mantenir una relació paritària i
respectuosa amb l'autonomia
dels municipis de la seva de-
marcació. Per això s'han posat en
marxa les Meses de concerta-
ció, la fórmula que permet un
pacte bilateral entre la mateixa
Diputació i cadascun dels 310
municipis barcelonins –excepte
la ciutat de Barcelona, que en
queda al marge–, per determinar
quines són les seves prioritats in-
versores per a aquest mandat
municipal. La inversió prevista,
detalla l’ens provincial, és de 305
milions d'euros. 

La Diputació, com a impul-
sora de la vocació municipalista,
ha promogut que les reunions
de les meses de concertació no
només tinguin lloc a la seu ins-

titució, sinó que també es rea-
litzin arreu del territori.

ÀMBITS DE COOPERACIÓ
Les Meses de concertació per-
metran detectar quines són les
preferències de cada municipi i
quins ajuts econòmics els ator-
garà la Diputació. La prioritat és
potenciar noves inversions al te-
rritori que fomentin la diversifi-
cació econòmica.

Amb tot, la despesa corrent
continua sent un dels altres àm-
bits de cooperació de la Xarxa de
Governs Locals 2016-2019, que
també aposta pel manteniment
i reposició d'inversions, la pres-
tació de serveis públics i la ga-
rantia de la cohesió social.

Cadascun dels 310 ajunta-
ments han pogut presentar fins a
cinc sol·licituds. Un cop tramitades
les peticions, la Diputació de Bar-
celona valora tècnicament la via-
bilitat dels projectes locals, abans
de convocar la Mesa de concer-

tació entre la presidenta de la
corporació, Mercè Conesa, el vi-
cepresident primer, Dionís Guite-
ras, i l'alcalde de cada municipi.

DISTRIBUCIÓ
Amb l'objectiu de garantir una mi-
llor aplicació dels recursos públics
a les necessitats de tots els ciu-
tadans, i de donar resposta a la re-
alitat asimètrica del territori, els
criteris per distribuir els imports
entre els diferents municipis han
estat determinats pel nombre
d’habitants, la capitalitat i el te-
rritori, entre d'altres criteris.

La Diputació també ha tingut
en compte la previsió d'assoli-
ment dels objectius marcats i de les
seves necessitats, així com el fet
que aquests projectes satisfacin les
necessitats dels municipis amb
els menors costos possibles. 

Finalment, també s'han con-
siderat els projectes mancomu-
nats o que s'impulsin entre di-
verses administracions.

Invertint al territori
» La Diputació de Barcelona destinarà 305 milions d’euros al conjunt de municipis barcelonins

» L’ens provincial pactarà amb cada ajuntament quines són les seves prioritats d’inversió

Redacció
BARCELONA

Durant l’anterior mandat, la Diputació va impulsar la reforma del pont de Sant Quirze de Besora, sobre el riu Ter. Foto: Diputació de Barcelona

AJUDES4Les Meses de con-
certació, juntament amb els Ca-
tàlegs de serveis, els Programes
complementaris i altres instru-
ments, són les eines que estruc-
turen el Pla "Xarxa de Governs
Locals 2016-2019". A través d’a-
quest programa, la Diputació
de Barcelona desplega l'exercici
de les seves competències amb
la voluntat de prestar un suport
integral als governs locals, però
també centrada en les perso-
nes i en l'aposta per la diversifi-
cació econòmica del territori.

D'aquesta manera, la garantia
de la cohesió social, el foment de
la diversificació econòmica del te-
rritori, l'aposta pel compliment
dels principis de transparència i
bon govern, i la promoció de l'e-
quilibri territorial són els princi-
pals objectius. En aquest sentit, la
Diputació aposta per reforçar la
cooperació i l'assistència local
en favor dels petits municipis i
d'aquells altres que, per qües-
tions geogràfiques o demogràfi-
ques, compten amb unes carac-
terístiques especials. 

Suport integral

@diba
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Dues victòries més certifiquen el
retorn a Segona catalana. Aques-
ta és la màxima de la plantilla del
CP Sarrià, que quan falten cinc
jornades per a la finalització de
la temporada regular és líder
amb 67 punts i avantatja en 11 al
segon, la Torreta. I és que per pu-
jar a Segona de manera auto-
màtica cal quedar primer a la lli-
ga. En cas de finalitzar segon, l’e-
quip entraria en unes elimina-
tòries amb la resta de subcam-
pions de la categoria on només
ascendeixen quatre equips. 

La primera gran final tindrà
lloc demà mateix a Can Caralleu,
a partir de dos quarts de nou del
vespre, contra el Palau Solità i
Plegamans, desè a la classifica-
ció. En cas que els sarrianencs
guanyin i els seus persegui-
dors –la Torreta i el Llinars, ter-
cer amb 55 punts– perdin o
empatin els seus partits, el Sarrià

guanyarà la lliga i pujarà direc-
tament. Sigui com sigui, el Sarrià
depèn de si mateix per obtenir
el preuat ascens, el que signifi-
caria completar una temporada
excel·lent en la qual, de mo-
ment, només han perdut dos
partits i n’han guanyat 20. 

La següent jornada, que es
disputarà el pròxim diumenge
dia 8 al migdia, els sarrianencs
tindran el seu partit més com-
plicat dels cinc que els queden.

El conjunt de Vallès és ara per
ara tercer, després d’haver estat
el principal perseguidor del Sa-
rrià durant tota la lliga. La difi-
cultat d’aquesta sortida queda
palesa si es té en compte el par-
tit d’anada a casa entre els dos
conjunts, on el Sarrià va empa-
tar a dos gols. Una victòria demà
i una altra contra el Llinars diu-
menge, el màxim rival d’en-
guany, certificarien un ascens di-
recte de la millor manera.   

El Sarrià vol repetir el campionat de lliga aconseguit fa dos anys. Foto: CPS

El CP Sarrià, a dues victòries 
de ser campió de lliga i ascendir
Redacció
SARRIÀ

Garcia i Bertholet revaliden
triomf al Cros de Can Caralleu
ATLETISME4Jordi Garcia i Flo-
rence Bertholet van repetir vic-
tòria a la modalitat de 15 quilò-
metres del Cros de Can Caralleu,
celebrat el passat dissabte 9
d’abril. La cursa va comptar
amb la participació de més de
500 atletes, que van recórrer un
dels circuits més exigents del pa-
norama estatal. 

Garcia va endur-se el triomf
amb  un temps final d’una hora,
nou minuts i 21 segons. D’a-
questa manera l’esportista va
aconseguir, no només revali-

dar la victòria a la cursa, sinó
també embutxacar-se el seu
quart cros consecutiu. 

Per la seva banda, Bertholet
va guanyar amb un gran cro-
nòmetre d’una hora, 29 minuts
i 53 segons. 

Pel que fa a la cursa de 7,5
quilòmetres, els guanyadors van
ser els atletes Salvador Mi-
llán –amb un temps de 38 mi-
nuts i 32 segons– i Clara Durán,
la qual va creuar la línia de
meta amb un crono final de 48
minuts i 19 segons. 

Enrique López, del Barcino,
finalista del Challenger de Torí
TENNIS4El jugador del CT Bar-
cino Enrique López va quedar fi-
nalista del Challenger de Torí, ce-
lebrat el passat cap de setmana
del 23 i 24 d’abril. López va cau-
re a la final contra el portuguès
Gastao Elias per 3-6, 6-4 i 6-2. 

Tot i la derrota, el tennista
madrileny va ser la revelació del
torneig, ja que va assolir la seva

primera final ATP, aconseguint
ascendir 57 llocs en el rànquing
mundial, on ara és el 243è.

“He jugat bé en totes les ron-
des del torneig”, va assegurar Ló-
pez després de la final, un en-
frontament marcat per la cli-
matologia adversa que el portu-
guès va saber “dominar millor”,
va afegir López.  

Cursa | Tot a punt per a la quarta Cursa de la Guàrdia Urbana
La quarta edició de la Cursa de la Guàrdia Urbana tindrà lloc el pròxim diumenge dia 8. La

cursa vorejarà la part sud del districte, ja que recorrerà la Diagonal de dalt a baix, des 
de Palau Reial fins al Fòrum. La cursa està oberta a tothom i les inscripcions estan 

obertes fins demà passat o fins a assolir la xifra dels 15.000 participants. 
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DEMÀ DIMARTS 3 DE MAIG
19:30 Concert de música Descobreix l’òpera, so-

bre les àries que han fet història. / Centre cí-
vic Vil·la Florida. 

AVUI DILLUNS 2 DE MAIG
16:00 Xerrada d’osteopatia per a famílies, un

camp que ofereix moltes tècniques apropiades
per tractar nadons i infants. Trastorns que po-
den ser alleujats amb maniobres gens inva-
sives. / Centre cívic l’Elèctric. 

DIMARTS 10 DE MAIG
12:30 Tertúlies culturals en un espai interge-

neracional que cada setmana se centra en un
tema diferent, des de l’art fins a la poesia, pas-
sant per la religió. A càrrec de Polly Casson.
/ Centre cívic Can Castelló. 

FINS AL 13 DE MAIG
Matí-Tarda Exposició Punt de trobada, pintu-

ra, una mostra amb obres de diferents tèc-
niques i llenguatges visuals, a càrrec de Josy
Malagrida, Isabel Solà, Clàudia Valsells i Re-
yes Ventós. / Centre cívic Pere Pruna. 

FINS AL 25 DE MAIG
Matí-Tarda Exposició El verano ártico, Islandia,

una mostra fotogràfica sobre la naturalesa is-
landesa a càrrec de David Pérez. / Centre cí-
vic Can Castelló. 

DEMÀ DIMARTS 3 DE MAIG
11:00Taller familiar de dansa amb nadons, on

a partir de pautes de moviment bàsiques es
generen estímuls musicals i relaxació. A cà-
rrec de Nina Uyà. / Casa Sagnier. 

DIMARTS 10 DE MAIG
10:00Taller familiar de cançons i jocs en anglès,

per a mares i pares amb infants entre un i tres
anys, on se submergiran en la llengua anglesa
mitjançant cançons, contes i jocs. A càrrec de
Maria Aparicio. / Casa Sagnier. 

DISSABTE 7 DE MAIG
8:00 El CT Barcino organitza una caminada pel

Turó del Malpàs, a la serra de l’Obac. La sor-
tida començarà a la porta del club. Cal ins-
cripció prèvia. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

agenda@comunicacio21.com

L’ONG Ecos de Mali ha editat aquest
conte solidari, on s’expliquen les sor-
preses que té l’Aina quan marxa de
viatge a Mali. Per a infants de quatre
a sis anys. / Casa Orlandai. 

L’Aina i l’avi 
se’n van a Mali

Ds. 14 de maig a les 12:00

AGENDA MENSUAL  

Xavi Teis serà el mestre de cerimònies
d’aquesta xerrada que abordarà una al-
ternativa per a tothom com és la ban-
ca ètica, i també per a les entitats del
tercer sector. / Casa Orlandai. 

Xerrada sobre
finances ètiques

Dc. 11 de maig a les 19:00

La Petita Companyia Lírica de Barce-
lona presenta aquest espectacle diri-
git a tots els púbics. / Centre cívic Vall-
vidrera. 

Canta’m un conte,
conta’m una òpera
Dc. 4 de maig a les 17:30

El Sarrià rep a casa el Palau Solità i Ple-
gamans en un partit corresponent a la
30a jornada de Tercera catalana. /
Can Caralleu.

Partit de futbol
CP Sarrià-Palau Solità

Demà dm. 3 de maig a les 20:30
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